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Pozdravni nagovori

Peter Dermol, 
župan Mestne 
občine Velenje 
in predsednik 
ZMOS

Predsednik ZMOS in župan Mestne občine 
Velenje, g. Peter Dermol, je uvodoma izpostavil, 
da je župan mesta, kjer se je v zadnjih 35 letih 
zgodila ekološka revolucija, saj je mesto Velenje 
od zelo onesnaženega okolja prišlo do danes 
zelo čistega okolja in sodeluje v Misiji stotih 
podnebno nevtralnih in pametnih mest EU. 

Župan Dermol je poudaril, da bo za doseganje celovite preobrazbe mest potrebno preobraziti tudi širše družbo, 
predvsem miselnost. Odgovornost politike na vseh ravneh je, da povezuje, daje zgled in zaupanje, da se odločitve, 
predvsem tiste nepriljubljene, ki tako ali drugače posegajo v naš način življenja, sprejemajo s ciljem boljše 
prihodnosti, bolj zelenih in odpornih mest, ki na koncu pomenijo boljšo kakovost življenja za vse.

V zaključku se je župan Dermol zahvalil soorganizatorjem dogodka, saj vsakoletni Urbani forumi omogočajo in 
spodbujajo odkrito razpravo o prihodnjem razvoju mest. Možne poti do uspeha in cilja podnebne nevtralnosti 
bodo preverjene tudi v okviru Misije EU za sto podnebno nevtralnih in pametnih mest, kjer so bile iz Slovenije 
izbrane kar tri mestne občine, in sicer Kranj, Ljubljana ter Velenje, kar je velik uspeh za tako majhno državo. 
To dokazuje, da mesta v Sloveniji delajo dobro in da so prepoznana tudi širše v Evropi. Na poti do podnebne 
nevtralnosti bo veliko izzivov, a hkrati je potrebno zavedanje, da se lahko te izzive spreobrne v priložnosti za boljši 
razvoj mest.

»Pot do podnebne nevtralnosti 
bo glede na številne družbene 
izzive in specifike vsakega mesta 
dolga, a ključno je, da mesta 
dobro in tvorno sodelujejo med 
seboj. Ne glede na različne ovire 
je temeljnega pomena, da imamo 
kot družba, tako na ravni mest, 
države kot Evropske unije, zelo 
jasne cilje in načrte, kako doseči 
podnebno nevtralnost mest.« 

Peter Dermol, župan Mestne občine 
Velenje in predsednik ZMOS
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»Mesta morajo tako biti prijetna 
za bivanje, privlačna zaradi 
vsebin, ki jih ponujajo in 
gospodarsko uspešna.« 

Alenka Kavčič, državna sekretarka 
Ministrstva za naravne vire in 
prostor

»Zavedamo se izzivov, ki jih 
imajo mesta z vidika prostorske 
in časovne perspektive, kjer kraj 
in čas omogočata, da vidimo 
priložnosti, pridobivamo 
sredstva, sodelujemo in 
zbližujemo vlado, lokalne 
skupnosti in zasebni sektor ter 
tako generiramo razvoj.« 

Blaž Golob, Direktor Inštituta GFS

Alenka Kavčič, 
državna 
sekretarka 
Ministrstva za 
naravne vire in 
prostor

Blaž Golob, 
Direktor 
Inštituta GFS

Alenka Kavčič, državna sekretarka Ministrstva 
za naravne vire in prostor, je v uvodu poudarila 
pomembnost foruma - vidi ga predvsem kot 
dobro priložnost za medsebojno sodelovanje 
mest, občin in strokovnjakov z namenom 

celostnega razvoja mest in projektov na nivoju celotne države. V smislu urbanizma v luči trajnostnega razvoja 
meni, da bi se moralo v ospredje prostorsko načrtovalskih procesov postaviti kakovost bivanja in življenja, razvoj 
mest in urbanih središč pa mora slediti odgovornosti do ljudi, planeta in njihove dobrobiti, za kar so potrebni 
celostni pristopi.  V sklepnem nagovoru državna sekretarka pozove vse deležnike k sodelovanju na bodočih 
razpisih v zvezi z vsebinami zelene preobrazbe za podnebno nevtralnost in trajnostni razvoj lokalnih območij, s 
čimer želi ministrstvo podpirati doseganje ciljev prostorske politike in spodbuditi iskanje rešitev za učinkovito 
soočanje z izzivi.

Koordinator Urbanega foruma je v nagovoru vsem udeležencem foruma poudaril, kako pomembno je voditi skupni 
dialog med vsemi deležniki, pomembnimi za razvoj mest. Golob je izpostavil strukturo foruma, ki je zastavljena 
tako, da deležniki vsak skozi svojo prizmo analizirajo smer, v katero se premikajo razvojni trendi.  Pri tem so 
ključne vrednote, ki jih ima tudi gostujoče mesto Urbanega foruma 2023, Velenje: prostovoljstvo, tovarištvo 
in skrb za naravo, ki so sestavni del uspešnih projektov, potrebnih za dosego cilja nizkoogličnih in podnebno 
nevtralnih mest do leta 2030.
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Ibon Zugasti, 
direktor 
Prospektiker 
Mondragon

Izzivi prihodnosti in 
urbana tranzicija mest

Primer baskovskih mest
Ibon Zugasti, direktor Prospektiker Mondragon

Eden izmed osrednjih ciljev govorca je skozi prizmo predstavitve spodbuditi 
partnerstvo med baskovsko regijo in slovenskimi mesti - prepričan je, da so lahko 
skupna prizadevanja osnova za učenje in odpirajo priložnosti za sodelovanje. 

Najprej izpostavlja globalno eksponentno rast mestnih območij in nadaljevanje trenda tudi v prihodnjih 
desetletjih; širitev mest pa ne zagotavlja uspeha samega po sebi. Za obvladovanje prihajajočih izzivov so nujne 
strateške priprave in iskanje inovativnih rešitev. Številni modeli mest se namreč soočajo s težavami, saj ob 
soočanju z novodobnimi izzivi, kot so podnebne spremembe, niso prilagojena. Slušatelje spodbuja, naj mesta 
iščejo individualne in dolgoročne rešitve.

Združeni narodi so v skladu z globalnimi prizadevanji uvedli cilje trajnostnega razvoja do leta 2030, vendar so 
ocene pokazale slab napredek in tako privedle do oblikovanja novega pristopa, ki stremi k stalnemu prilagajanju 
z dolgoročnim načrtovanjem scenarijev, ki bi delovali v dejanskosti kljub motnjam, kot je bila recimo epidemija. 

V nadaljevanju govorec predstavi primer baskovske regije, kjer prihaja do združevanja 3 manjših mest - Bilbaa, 
San Sebastiana in Vitorie, v eno mestno regijo, in njihov konstantno spreminjajoč se razvojni model. Mesto 
Bilbao je na mednarodni ravni priznano kot atraktivno zaradi gospodarstva, ki temelji na inovacijah, znanju in 
internacionalizaciji podjetij. Podoben razvoj doživlja tudi mesto San Sebastian, ki se je razvilo iz nekoč povojno 
uničenega mesta v mesto, ki je eno izmed vodilnih na področjih nanoznanosti, kvantne fizike in umetne 
inteligence. Vitoria, politična prestolnica baskovske regije, izvaja dobro prakso v smeri ozelenjevanja mesta in 
širitev območij, namenjenih pešcem in zeleni mobilnosti - dolgoročno gledano je to odličen način za omiljenje 
podnebnih sprememb in zmanjšanje globalnega 
segrevanja.  

Nov model ekonomske aktivnosti, s katerim 
se soočajo v baskovski regiji, je povečanje 
koncentracije bogastva, povečevanje 
dohodkovnih razlik, strah pred izgubo 
delovnih mest zaradi izpodrivanja naprednih 
tehnologij in napoved dolgoročne strukturne 
brezposelnosti. Za reševanje teh problematik 
so razvili tri scenarije - v primeru, da ostanejo 
pasivni, se bodo razmere poslabšale, poleg tega 
pa lahko pride do še hitrejšega poslabšanja, 
kot kažejo napovedi. Tretji scenarij izpostavlja 
porast samoaktualiziranega gospodarstva, 
kjer bi se drastično povečala množica 
samozaposlenih oseb. Ločiti je treba med 
samozaposlenimi, ki so to zgolj zato, ker je to 
njihova edina možnost za preživetje, in tistimi, 
za katere si prizadevamo - samozaposlovanje, 
ki temelji na solidarnosti in sodelovanju, kot 
recimo v podjetju Mondragon.
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V sklepnem delu gospod Zugasti izpostavi tri priporočila mestom: 

1.	 Implementacijo	krožnega	gospodarstva	kot	norme	za	
odpornejša,	trajnejša	urbana	okolja;

2.	 sprejetje	ukrepov	za	uravnotežen,	celosten	trajnostni	urbani	
in	gospodarski	razvoj	za	preprečevanje	notranjih	migracij	in	
končno;	

3.	 nenehno	razvijanje	talentov,	spretnosti	in	vlaganje	v	
človeške	vire,	ki	so	ključni	za	dolgoročni	uspeh	v	tem	
pospešeno	spreminjajočem	se	svetu.	



6 Poročilo  |  Urbani forum 2023  |  Velenje  |  Skozi preobrazbo v prihodnost: Zelena / Digitalna / Odporna / Pravična

Andreja Katič, 
Državna 
sekretarka na 
Ministrstvu 
za kohezijo 
in regionalni 
razvoj

Zelena / pametna / 
odporna / pravična

Regionalni razvoj za zeleno in inovativno preobrazbo
Andreja Katič, državna sekretarka na Ministrstvu za kohezijo in regionalni razvoj

»Izziv ni zgolj razogličenje, temveč prehod iz potrošniško 
naravnane v pravičnejšo družbo.« 

Andreja Katič, Državna sekretarka na Ministrstvu za kohezijo in 
regionalni razvoj

Državna sekretarka na 
Ministrstvu za kohezijo 
in regionalni razvoj je 
izpostavila pomemben 
premik k zavedanju 
pomembnosti 
regionalnega 
razvoja - mesta vidi 
kot pomembnega 
partnerja ministrstvu 
in nosilce razvoja na 
tem področju.

Hkrati poziva predstavnike 
mest, naj ne pozabijo na razvoj 
manj razvitih okolišev, vasi in 
narave, ki jih obkrožajo, ker je 
predvsem za Slovenijo zaradi 
naše majhnosti značilna 
tesna povezanost z ostalimi 
področji. 

Ovire in izzivi, ki jim moramo 
na poti zelenega prehoda 
nameniti posebno pozornost, 
ki jih izpostavlja govorka, 
so digitalna povezanost, 
ohranjanje delovnih mest in 
vlaganje v nadgradnjo kulture, 
športa in gospodarstva. 
Sklepno izpostavlja še 
pomembnost vlaganja v 
ljudi, saj so nepogrešljiv in 
pomemben gradnik na poti v 
boljšo družbo.
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Tomaž 
Lanišek, 
vodja Urada 
za razvoj in 
pametno 
skupnost 
Mestne občine 
Kranj

Mestna občina Kranj skozi preobrazbo v prihodnost
Tomaž Lanišek, vodja Urada za razvoj in pametno skupnost na Mestni občini Kranj

Tomaž Lanišek, vodja Urada za razvoj in pametno skupnost na Mestni občini 
Kranj, je v uvodu predstavil ključna področja, ki po mnenju Mestne občine Kranj 
potrebujejo posebno pozornost in aktivno ravnanje za zeleni prehod: industrija, 
inovacije in infrastruktura, trajnostna mesta in skupnosti, podnebni ukrepi ter 
cenovno dostopna in čista energija. 

V nadaljevanju predstavi, kako široko so zastavili projekt sodelovanja v misiji in soočanje z omejitvami, predvsem 
omejenostjo sredstev, ker je količina financiranja iz strani evropskih skladov trenutno negotova in odvisna od 
konkuriranja med mesti, ki so bila izbrana za sodelovanje v Misiji 100 podnebno nevtralnih in pametnih mest. 

Na ravni Mestne občine Kranj posvečajo deležniki popoln fokus na digitalni prehod, tako za javne, kot tudi 
zasebne storitve, kar vidi kot nujno 
predpostavko za celostni razvoj, 
sprejemanje informiranih odločitev 
in optimizacijo porabe sredstev. 
Hkrati izpostavi dobro prakso Kranja 
v preteklosti, saj so se sadovi naporov 
mesta Kranj izkazali ob sprejemu 
digitalne strategije do leta 2030 na 
ravni države - mesto je namreč do 
sprejema že implementiralo nekatere 
od predvidenih rešitev. 

»Ključ za uspešen razvoj mest  
temelji na sodelovanju, ne zgolj 
med javnimi in zasebnimi 
partnerji, temveč tudi med 
mesti ter mesti in državo ter 
medsebojno podpiranje, učenje 
in vlaganje v projekte z ogromno 
potenciala.« 

Tomaž Lanišek, vodja Urada za 
razvoj in pametno skupnost na 
Mestni občini Kranj
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Misija 100 podnebno nevtralnih in pametnih mest do leta 2030 – 
Ljubljana na poti do podnebne nevtralnosti
Nataša Jazbinšek Seršen, Vodja Oddelka za varstvo okolja na Mestni občini Ljubljana

Govorka izpostavlja izbor Ljubljane 
za misijo EU, ki ga vidi kot priznanje 
za trdo delo in spremembe, ki jih je 
mesto implementiralo v zadnjih 15 
letih. 

Zaveza k pobudi Evropske unije Misija 100 mest 
vidimo kot veliko odgovornost za zmanjšanje 
emisij toplogrednih plinov, ki zahtevajo 
kadrovske spremembe, kot so stvaritev 
delovnih skupin, vključevanje vseh deležnikov 
in zunanjih izvajalcev ter strokovnjakov, ki bodo 
pripomogli na poti v razogljičenje.

Hkrati z optimizmom gleda na izzive, ki čakajo 
Ljubljano, saj je v procesu izvedbe mnogo 
projektov, katerih namen je izboljšanje 
kakovosti življenja njenih prebivalcev ter 
neposredno ali posredno naslavljajo podnebne 
spremembe. 

Glavna področja, ki zahtevajo ukrepanje in 
razvoj, so med drugim energetika in promet, 
kjer mestna občina stremi k nadomeščanju 
premoga z drugimi, obnovljivimi viri energije, 
energetska sanacija javnih in drugih objektov, 
izgradnja objekta za energijsko izrabo odpadkov 
in energijska izraba Ljubljanice z gradnjo 
hidroelektrarn in vzpostavitvijo krožne plovne 
poti.

»Trenutno največji izziv je sestava podnebne 
pogodbe, ki sestoji iz akcijskega načrta 
razogljičenja do leta 2030 in investicijskega 
plana, ki s seboj prinaša problem kadrovske 
podhranjenosti in zahteva vključevanje 
vseh deležnikov ter sprejetje ukrepov, ki so v 
pristojnosti države in zasebnega sektorja.« 

Nataša Jazbinšek Seršen, Vodja Oddelka za 
varstvo okolja na Mestni občini Ljubljana

Nataša 
Jazbinšek, 
Seršen Vodja 
Oddelka 
za varstvo 
okolja na 
Mestni občini 
Ljubljana
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Karla Sitar, 
vodja Urada za 
gospodarski 
razvoj in 
prestrukturiranje 
Mestne občine 
Velenje

Velenje, mesto prihodnosti
Karla Sitar, vodja Urada za gospodarski razvoj in prestrukturiranje Mestne občine Velenje

Velenje, kot eno izmed mest družine 100 podnebno nevtralnih mest, vidi misijo 
100 mest kot priložnost, ki gre v korak s prestrukturiranjem in tranzicijo mesta do 
zapore premogovnika leta 2033.  

Še eno od področij, ki mu mesto posveča pozornost, je preobrazba sistema daljinskega ogrevanja v Šaleški 
dolini, saj si je mesto zadalo prehod na obnovljive vire energije v treh fazah. Optimizacija in sanacija obstoječega 
sistema, do celostne energetske sanacije javnih in zasebnih stavb predstavlja nujni predpogoj za uspešen zeleni 
prehod. 

Govorka kot enega večjih in ambicioznejših projektov izpostavlja še načrtovano gradnjo močne zagonske 
skupnosti za start-up podjetja, kjer bodo proizvodni prostori za zagonska podjetja, demo center pametne 
tovarne in laboratorij za biorafineracijo biomase.

Poleg tega mesto vlaga v trajnostno mobilnost, področje ravnanja z odpadki, ozelenjevanje in digitalizacijo. Z 
rešitvami za slednje področje se zgledujejo po dobri praksi Mestne občine Kranj.

»Tranzicija mestne občine 
Velenje prinaša s seboj 
izzive, kot so nadomeščanje 
premogovniških delovnih mest 
z zelenimi delovnimi mesti z 
večjo dodano vrednostjo.« 

Karla Sitar, vodja Urada 
za gospodarski razvoj in 
prestrukturiranje Mestne občine 
Velenje 
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Okrogla miza

Blaž Golob – Direktor Inštitut GFS, podžupan Mestne občine Novo mesto Urban Kramar, predstavnik Mestne 
občine Kranj Tomaž Lanišek, župan Mestne občine Celje Matija Kovač, župan Mestne občine Velenje Peter 
Dermol, podžupan Mestne občine Ljubljana Dejan Crnek, direktor občinske uprave Mestne občine Ptuj Alen 
Jevtović, generalni direktor Direktorata za prostor in graditev na MNVP Georgi Bangiev ter moderatorka 
okrogle mize Petra Kovič

Direktor občinske uprave Mestne občine Ptuj Alen Jevtović vidi priložnost v svoji občini v degradiranih 
območjih, ki jih namerava mestna občina Ptuj nameniti ozelenjevanju in izkoriščanju za pridobivanje bolj zelene 
energije preko namestitve sončnih celic. Hkrati poudarja, da je občina tista, ki generira ter omogoča gospodarski 
in družbeni razvoj. Problem nastane, ko občinska uprava trči ob državne nosilce urejanja prostora. Tu moramo 
sodelovati, sprejemati kompromise in si medsebojno pomagati. Na občinski ravni moramo delati v smeri vlaganja 
in razvijanja gospodarskih panog, ki prinašajo večjo dodano vrednost in na tak način obdržati človeške vire. 

Podžupan Mestne občine Ljubljana Dejan Crnek poudarja, da so mesta stebri prihodnosti; kot eno od njih 
izpostavlja Ljubljano, zeleno prestolnico Evrope 2016. Kot nosilka takratnega naslova je morala mestna občina 
zadostiti visokim standardom iz področij urejanja vode, zraka, odpadkov, prometa, degradiranih območij in 
drugih. Skozi ta proces so vzpostavili večjo družbeno odgovornost ter izboljšali komunikacijo med generacijami 
in različnimi deležniki, ki so ključen faktor za nadaljni razvoj. V odnosu z ostalimi mesti in nasproti države 
vidi govorec prednost predvsem v velikosti, saj imajo odločevalci glede na to na razpolago več sredstev za 
uresničevanje idej. Tu izpostavlja predvsem dobro prakso župana, ki je ob nastopu mandata 2006 povabil 
meščane k doprinosu idej za Ljubljano v prihodnosti. Na podlagi njih je občina ustvarila akcijski nabor manjših in 
večjih projektov in strategijo do leta 2025. Mnogi od projektov so koristni v luči trajnostnega razvoja.
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Župan Mestne občine Velenje Peter Dermol vidi izziv v času, ko ima kapital izjemno moč, v nevarnosti 
zapostavljanja socialne varnosti tistih, ki so v procesu sprememb lahko talci take preobrazbe. Kot primer 
izpostavlja pomanjkljivost strategije za ukinitev uporabe premoga, ki je najbolj zadela prebivalce Velenja, ki 
delajo v tej industriji, saj ti niso dobili jasnega zagotovila, da jih ne bodo izgube delovnih mest pahnile na prag 
revščine. Novo preobrazbo vidi kot izziv, a priložnost za razvoj ustrezne infrastrukture, dostopnosti predšolske 
izobrazbe in kvalitetnih izobraževalnih ter raziskovalnih dejavnosti, ki bi dvignile kvaliteto bivanja, preprečile 
migracije, privabile nov investicijski kapital in omogočile izkoristek potenciala vsakega posameznika. 

Župan Mestne občine Celje Matija Kovač kot najpomembnejši projekt v prihodnosti Celja vidi vzpostavitev 
sistema trajnostne mobilnosti, ki bi pripomogla predvsem k razbremenitvi središča mesta, bazirala bi na razvoju 
pametnega mesta in povezljivosti storitev. Kot temelj za spremembe je dobra prostorska politika, ki odpira ter 
omogoča nadaljne debate o razvoju. 

Predstavnik Mestne občine Kranj Tomaž Lanišek opaža izziv bega možganov tako v Sloveniji, kot tudi v Kranju. 
Kot rešitev vidi vlaganje na področje visoke tehnologije in ustvarjanja dobrega okolja za podjetja z visoko dodano 
vrednostjo. V procesu trajnostne rasti izpostavlja tudi vlogo iniciativ, ki so ključne za konstruktiven dialog med 
odločevalci in meščani ter medsebojno učenje.

Podžupan Mestne občine Novo mesto Urban Kramar vidi vlogo mestnih občin kot tistih, ki morajo zagotavljati 
pogoje za prostorsko planiranje, znotraj katerega je v prihodnosti imperativno vnaprej zagotoviti prostor za 
razvoj gospodarstva in visokega ter raziskovalnega šolstva, hkrati pa tudi zagotavljati prijetno okolje za življenje 
in delo. Kot enega od najpomembnejših projektov znotraj Mestne občine Novo mesto izpostavlja projekt gradnje 
nove brvi čez Krko. 

Generalni direktor Direktorata za prostor in graditev na MNVP Georgi Bangiev na vprašanje povezave med 
deležniki in fenomenom odnosa med državo in njenimi državljani kot dobro prakso opiše primer Estonije ter 
njenega zelenega prehoda na pravično, odporno in pametno. Estonija je implementirala inovativne digitalne 
rešitve na praktično vseh področjih. Kot ključen dejavnik vidi celosten pristop in iskanje rešitev ter sredstev. 
Slovenija je po drugi strani na dobri poti v digitalizacijo, ki je vzvod za lažje doseganje ciljev. Kot gonilni element 
razvoja družbe izpostavlja občine. Možnost izboljšave in s tem izstopa iz povprečja na evropski in svetovni ravni 
je gotovo v specializaciji, predvsem na področju šolstva, saj se investicija v znanje večkratno povrne in je tako 
gonilna sila razvoja. Mestne občine poziva, naj pri svojem načrtovanju ne pozabijo na svojo vpetost v zeleno 
okolico, medsebojno povezovanje in obstoj tudi drugih, manjših mest, ki morajo biti v koraku z razvojem mestnih 
občin. 

V sklepnem delu Urbanega foruma je njegov ustanovitelj in soorganizator, Blaž Golob, pozval k nadaljnemu 
povezovanju vseh deležnikov pri kreiranju mestnih projektov in tako stremeti k izboljšanju kvalitete bivanja, 
dela in obiskovanja mest. Manevrski prostor, ki ga imamo sposobnost zapolniti, je vlaganje v dodano vrednost 
podjetij in gospodarstva ter tako Slovenijo narediti privlačno za razvoj naprednih tehnologij, digitalno nomadstvo 
in koncentracijo kapitala za uspešno trajnostno in digitalno preobrazbo mest in celotne Slovenije.
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Raziskovalno razvojna 
inštitucija

Vloga urbanizma in urbanistov v doseganju podnebne 
nevtralnosti
dr. Igor Bizjak, direktor Urbanističnega inštituta RS

dr. Igor Bizjak, 
direktor 
Urbanističnega 
inštituta RS

»Urbanizem in urbanisti imamo 
zato pomembno vlogo pri 
doseganju podnebne nevtralnosti. 
Urbanistično načrtovanje 
vpliva na oblikovanje mest, 
naselij in infrastrukture, kar 
ima neposreden vpliv na izpuste 
toplogrednih plinov in energijsko 
učinkovitost.« 

dr. Igor Bizjak, direktor 
Urbanističnega inštituta RS

Zadnja leta smo priča vse večjemu številu 
požarov, suše, neurij in poplav. Podnebne 
spremembe so tukaj, danes in se jim ne 
bomo mogli izogniti. 

Pomladi in jeseni skoraj ni več, iz zime preidemo takoj v 
poletje in iz poletja v zimo. Naša mesta se zaradi vedno 
toplejših obdobij prekomerno segrevajo. Kar istočasno 
pomeni povečano porabo energije za hlajenje pregretih 
stanovanj. Povečana poraba energije pomeni tudi več 
izpustov toplogrednih plinov (TPG), če je proizvodnja le-te 
iz neobnovljivih virov kot so npr. premog in zemeljski plin. 
V skupnem obsegu izpustov TPG v običajnem mestu največ 
izpustov odpade na zasnovo bivališč. 

Če želimo z urbanističnim načrtovanjem tudi izboljšati 
kakovost bivanja in pomagati mestom dosegati podnebno 
nevtralnost, potrebujemo podatke kaj se v mestih dogaja 
na področju kakovosti bivanja. Tu nam pomaga »Pametno 
mesto«. Orodja pametnega mesta kot so senzorji, ki 
spremljajo kakovost zraka in vlažnost zemlje, pametni 
semaforji, programska oprema za prikaz zbranih podatkov 
ipd. nam omogočajo zbiranje velike količine podatkov. Te 
lahko analiziramo tudi s pomočjo umetne inteligence.

Analize podatkov omogočajo urbanistom, 
da se lahko z urbanističnim načrtovanjem 
posvetijo doseganju podnebne nevtralnosti 
v naših mestih. Predvsem z načrtovanjem, 
ki spodbuja zgoščevanje mest. S tem se 
zmanjša potreba po prevozu in prometu, 
saj so storitve, delovna mesta in stanovanja 
dostopnejša in blizu skupaj. Manjša odvisnost 
od avtomobilskega prevoza zmanjšuje izpuste 
TPG. Z vključevanjem zelenih površin, kot 
so parki, vrtovi in zeleni pasovi, v mestno 
okolje le-ti izboljšujejo kakovost življenja 
prebivalcev in pomagajo pri zmanjševanju 
onesnaženosti zraka, shranjevanju deževnice 
in zmanjšanju učinka toplotnih otokov. 
Trajnostna infrastruktura, kot so kolesarske 
steze, pešpoti in javni prevozni sistemi, pa 
spodbujajo trajnostne oblike prevoza.

Urbanisti in arhitekti sodelujejo tudi pri 
načrtovanju energetsko učinkovitih stavb 
in naselij. To vključuje uporabo obnovljivih 
virov energije, kot so sončna energija in 
vetrna energija, ter učinkovitejše ogrevalne, 
prezračevalne in klimatizacijske sisteme. 
Zasnova zgradb z nizko porabo energije 
in njihova ustrezna lokacija lahko močno 
zmanjšata izpuste toplogrednih plinov.
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Podjetja

Načrti podjetja Premogovnik Velenje za prihodnost in njegova 
vloga pri preobrazbi mesta in regije
mag. Marko Mavec, direktor podjetja Premogovnik Velenje

mag. Marko 
Mavec, 
direktor 
podjetja 
Premogovnik 
Velenje

»Razvojno smo zasnovali vrsto novih projektov, 
v katerih želimo del že obstoječih aktivnosti 
usmeri na širši trg, z novimi idejami, kot so 
lesno predelovalni center, predelava plastike, 
izdelava strojne mehanizacije ter proizvodnja 
elektrike iz alternativnih virov. S projekti 
kot so sončne elektrarne na degradiranih 
in jezerskih površinah, gravitacijske 
baterije, in toplotne črpalke z izkoriščanjem 
premogovniških voda bodo ustvarila nova 
delovna mesta.« 

mag. Marko Mavec, direktor podjetja Premogovnik 
Velenje

Slovenija je, v svojih zavezah 
do usmeritev ciljev podnebne 
nevtralnosti Evropske Unije, 
obvezala da bo v pridobivanju 
električne energije opustila 
uporabo premoga do leta 2033. 

Da zadosti evropskem cilju izhoda iz premoga, 
je bilo sprejeto, da bo do te letnice prenehala 
s pridobivanja premoga v Premogovniku 
Velenje, edinem še delujočem slovenskem 
premogovniku in prenehala pridobivati 
elektriko iz premoga v Termoelektrarni 
Šoštanj.  Po prenehanju proizvodnje premoga 
bo v Velenju še najverjetneje med 15 in 20 
let potekalo zapiranje kompleksa 20 km 
podzemnih rovov, na površini pa bo potrebno 
sanirati degradirana območja in jih pripraviti 
za nadaljnjo ekonomsko uporabo.

Zapiranje premogovnika bo regulirano 
z »Zakonom o postopnem zapiranju 
Premogovnika Velenje«, gospodarsko 
preoblikovanje regije, ki bo izgubila delovna 
mesta v energetiki pa z »Zakonom o 
prestrukturiranju Savinjsko-Šaleške regije«

Obravnavanje podnebnih sprememb in 
družbeno-ekonomskega razvoja je bila 
podlaga za oblikovanje koncepta pravičnega 
prehoda, ki na poti do podnebne nevtralnosti 
obravnava uravnotežen prehod štirih ključnih 
področij: energetike, okolja, človeških virov 
in gospodarstva.  V ta namen je Evropska 
komisija pripravila denarna sredstva, ki so 
oblikovana v fondu za pravičen prehod (Just 
Transition Fund). S pomočjo teh sredstev je 
na Premogovniku predvideno nadomeščanje 
čim večjega deleža delovnih mest. 
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Predstavitev tehnoloških trendov na področju trajnostne 
mobilnosti in energetskega upravljanja
Matej Meža, direktor podjetja Mega M d.o.o.

Matej Meža, 
direktor 
podjetja Mega 
M d.o.o.

»Pri tranziciji mest v brezogljična mesta bi 
izpostavil pomembnost sledenja trendom 
trajnostne mobilnosti, ki eksponentno rastejo. 
Z novimi tehnologijami je potrebno stremeti k 
zagotavljanju konkurenčne ponudbe električne 
energije po ključu urnega spreminjanja cen 
električne energije.« 

Matej Meža, direktor podjetja Mega M d.o.o.

Slovenija je, v svojih zavezah do usmeritev ciljev podnebne nevtralnosti Evropske 
Unije, obvezala da bo v pridobivanju električne energije opustila uporabo premoga 
do leta 2033. 

Da zadosti evropskem cilju izhoda iz premoga, je bilo sprejeto, da bo do te letnice prenehala s pridobivanja premoga 
v Premogovniku Velenje, edinem še delujočem slovenskem premogovniku in prenehala pridobivati elektriko iz 
premoga v Termoelektrarni Šoštanj.  Po prenehanju proizvodnje premoga bo v Velenju še najverjetneje med 15 
in 20 let potekalo zapiranje kompleksa 20 km podzemnih rovov, na površini pa bo potrebno sanirati degradirana 
območja in jih pripraviti za nadaljnjo ekonomsko uporabo.

Zapiranje premogovnika bo regulirano z »Zakonom o postopnem zapiranju Premogovnika Velenje«, gospodarsko 
preoblikovanje regije, ki bo izgubila delovna mesta v energetiki pa z »Zakonom o prestrukturiranju Savinjsko-
Šaleške regije«

Obravnavanje podnebnih sprememb in družbeno-ekonomskega razvoja je bila podlaga za oblikovanje koncepta 
pravičnega prehoda, ki na poti do podnebne nevtralnosti obravnava uravnotežen prehod štirih ključnih področij: 
energetike, okolja, človeških virov in gospodarstva.  V ta namen je Evropska komisija pripravila denarna sredstva, 
ki so oblikovana v fondu za pravičen prehod (Just Transition Fund). S pomočjo teh sredstev je na Premogovniku 
predvideno nadomeščanje čim večjega deleža delovnih mest. 
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Nevladna organizacija 

Pomen sodelovanja javnosti in civilne družbe - primer začasne 
prometne ureditve kot uvoda v bodoče infrastrukturne ukrepe 
v smeri trajnostne mobilnosti in podnebne nevtralnosti
Nela Halilović, vodja projektov IPoP

Nela Halilović, 
vodja 
projektov 
IPoP

»Nevladne organizacije z 
aktivnostmi in svojim delovanjem 
lahko doprinesejo k pospešitvi 
prehoda k podnebno nevtralnim 
in pametnim mestom. 
Zagovarjajo interese različnih 
skupin in jih podpirajo pri 
povezovanju v skupnosti.« 

Nela Halilović, vodja projektov IPoP

Povezane skupnosti tvorijo odporno družbo, ki se bodo lažje in učinkoviteje 
prilagajale izzivom v prihodnosti.  

Eno pomembnejših področij podnebno nevtralnih in pametnih mest je trajnostna mobilnost v mestih. Desetletja 
prilagajanja mest avtomobilom, se kažejo v potovalnih navadah Slovencev. Leta 2021 je bilo 85 % vseh poti 
opravljenih z avtomobilom. Kar petina se jih vozi na razdaljah, dolgih do enega kilometra in polovica na poteh, 
krajših od dveh kilometrov. To prinaša številne negativne učinke za posameznike in družbo ter okolje in prostor. 

Za doseganje ciljev EU, ki stremijo k podnebno nevtralnim in pametnim mestom na področju trajnostne 
mobilnosti je potrebno uvajati ukrepe za omejevanje motoriziranih oblik prometa in dajanje prednosti pešcem 
in kolesarjem. Pred večjimi infrastrukturnimi ukrepi se zato uveljavljajo začasni ukrepi, ki ljudem omogočajo 
preizkus načrtovane ureditve v živo, načrtovalcem pa možnost, da načrte na podlagi izkušenj izboljšajo. Pri tem 
nam lahko tehnologije pametnih mest pomagajo. 

Mesta kratkih poti, ki omogočajo hojo in kolesarjenje nas lahko približajo podnebni nevtralnosti hitreje kot ukrepi 
pametnih mest, ki pogosto sledijo potrebam tehnologije in ne obratno.
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Podjetje

Predstavitev tehnoloških rešitev, ki lahko 
podpirajo mesta pri razvoju
Marjana Senčar Srdič in  Simon Albiani, A1

»Dnevno se približno 1 milijon 
naprav v omrežju A1 poveže z več 
kot 1300 baznimi postajami.« 

Marjana Senčar Srdič in  Simon Albiani, 
A1

Marjana 
Senčar Srdič, 
A1

Po besedah Marjane Senčar Srdič z 
rešitvijo Invenium Mobility Insights 
podjetje A1 spreminja podatke 
v vpoglede in prinaša odgovore 
na širok nabor vprašanj strank 
iz poslovnega sveta, turizma, 
transporta in drugih panog.

Vzorci človeškega gibanja vplivajo na skoraj vsa 
področja. Pa naj gre za izkoriščenost cestnega 
omrežja, učinkovitost javnega prometa, 
ekonomsko vrednotenje lokacij podjetij in 
turističnih destinacij ali privlačnost posameznih 
mestnih četrti.

S pomočjo posebej razvitih algoritemskih 
modelov, zmogljivih Big Data tehnologij in 
umetne inteligence so tokovi človeškega 
gibanja vidni in razumljivi – in to popolnoma 
anonimizirano in v skladu z najstrožjimi 
smernicami varstva podatkov. Tovrstne 
vpoglede uporabljajo na primer prostorski 
načrtovalci ali načrtovalci prometnih ureditev 
za prilagajanje obstoječih konceptov in 
optimizacijo prometnih tokov.
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Simon Albiani, 
A1

Skupaj raziščimo vaše mesto, da bomo 
bolje razumeli mobilnost in naredili mesta 
prebivalcem in obiskovalcem bolj prijazna.

Učinkovito upravljanje in vzdrževanje cest 
podprto z umetno inteligenco. S programsko 
opremo Vialytics lahko samodejno ocenite 
stanje vaše cestne infrastrukture in načrtujete 
učinkovite ukrepe na podlagi trenutnih 
podatkov ter upravljate vsa vzdrževana dela 
na enem mestu. Aplikativni analitični sistem 
omogoča spremljanje in analizo stanja ter 
določanje potrebnih ukrepov na cestah, za 
povečanje njihove prometne učinkovitosti in 
varnosti.
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I.  Pozdravni nagovori in uvodna predstavitev teme in ciljev Urbanega foruma
Peter Dermol / predsednik ZMOS in župan Mestne občine Velenje
Uroš Brežan / minister za naravne vire in prostor
Blaž Golob / Urbani forum in Inštitut GFS

II. Preobrazba za prihodnost
Ibon Zugasti / direktor Prospektiker Mondragon 
Izzivi prihodnosti in tranzicija mest / primer mesta Bilbao 

III. Zelena / Digitalna / Odporna / Pravična
Andreja Katič / državna sekretarka Ministrstva za kohezijo in regionalni razvoj
Podnebno nevtralna in pametna mesta / projekti slovenskih mest
Tomaž Lanišek / Mestna občina Kranj
Nataša Jazbinšek Seršen / Mestna občina Ljubljana
Karla Sitar / Mestna občina Velenje 

IV.  Deležniki za razvoj podnebno nevtralnih in pametnih mest 
Igor Bizjak / direktor Urbanističnega inštituta Republike Slovenije
Marko Mavec / generalni direktor Premogovnika Velenje d.o.o.
Matej Meža / direktor Mega – M d.o.o. 
Nela Halilović / vodja projektov IPOP
Marjana Senčar Srdič in Simon Albijan / A1 d.d.

V.  Okrogla miza 
Župani mestnih občin Slovenije
Georgi Bangiev / direktor Direktorata za prostor in graditev na Ministrstvu za naravne vire in prostor 
Blaž Golob / Urbani forum in Inštitut GFS
Realizacija investicijskih projektov v mestih / »Priprava projektov in njihova umestitev v prostor«

Program

Zaključki

I. Poudarek na trajnostnem razvoju: Vsi prispevki izpostavljajo pomembnost trajnostnega razvoja mest, ki 
vključuje upoštevanje okoljskih, ekonomskih in socialnih vidikov.

II. Digitalna transformacija: Digitalizacija igra ključno vlogo v modernizaciji mestnih storitev in 
infrastrukture, s posebnim poudarkom na uporabi pametnih tehnologij.

III. Odpornost mest: Odpornost mest na različne izzive, kot so podnebne spremembe, gospodarske krize in 
družbene spremembe je vse bolj pomembna in upoštevana pri razvoju mest.

IV. Vključevanje skupnosti in pravičnost: Prispevki poudarjajo pomen vključevanja lokalnih skupnosti in 
zagotavljanja pravičnosti pri razvoju mestnih politik in praks.

V. Celoviti pristopi k urbanemu načrtovanju: Zaznati je trend prehoda od fragmentiranih pristopov k bolj 
celovitemu in integriranemu urbanemu načrtovanju, ki upošteva različne vidike mestnega življenja.

            Uredniški odbor in UI ChatGPT 

Pet ključnih sporočil Urbanega Foruma 2023
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O urbanem forumu
Urbani forumi so namenjeni vzpostavljanju pomena in vloge mest in mestnih občin pri razvoju države, spodbujanju 
novih priložnosti mest za zeleno rast, novih znanj in inovativnih pristopov. Forum predstavlja dialog o potrebah 
in izzivih mest in mestnih občin kot nosilcev razvoja v regijah ter o priložnostih, ki jih nudijo kot prostori, kjer 
se srečuje in izvaja največ sektorskih politik, nahaja večina delovnih mest in ki so centri kulture, izobraževanja 
ter inovacij. Forum združuje potencialne partnerje, vse od določevalcev, upravljavcev in oblikovalcev politik, 
gospodarstva, znanosti ter institucij in organizacij na področju urbanega razvoja. Namenjen je mreženju mest in 
njihovih potencialnih partnerjem.
Več na naslovu: www.urbani-forum.org
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